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Do konce roku může přijít o práci 12 000 stavbařů 
Kvůli pokračujícímu propadu tuzemského staveb-

nictví může ještě do konce letošního roku přijít o 
práci 12 000 lidí, sdělil Odborový svaz Stavba. Příští 
rok může být podle odborářů propuštěno až 25 000 
stavbařů. Ve druhém čtvrtletí zaměstnávalo stavebnic-
tví v Česku podle Českého statistického úřadu kolem 
433 000 osob. 

Odbory kritizují hlavně snižování státních výdajů na 
dopravní stavby či na podporu bytové výstavby. 
„Politické strany, které tvoří současnou vládní koalici, 
se zavázaly, že nebudou utlumovat prostředky do 
výstavby dopravní infrastruktury a do bytové výstav-
by. Opak je pravdou,“ uvedl předseda Odborového 
svazu Stavba Stanislav Antoniv.  

V letošním třetím čtvrtletí se počet lidí zaměstna-
ných na stavbách snížil v podnicích s 50 a více za-
městnanci meziročně o 7,2 procenta. Ve stejném ob-
dobí klesla tuzemská stavební produkce meziročně reálně o 8,4 procenta. 

Stavebnictví v září zpomalilo propad na 6,7 procenta 
Tuzemské stavebnictví v září meziročně zpomalilo pokles na 6,7 procenta po srpnovém propadu 

o 7,7 procenta. Počet zahájených bytů v září stoupl o 2,4 procenta, počet dokončených bytů naopak 
meziročně klesl o 41,5 procenta. Oznámil to Český statistický úřad. 

„Vládní politika škrtů přímo podporuje devastaci prestižního oboru, který je nucený sahat k ne-
příjemným opatřením, zejména k propouštění zaměstnanců,“ komentoval čísla prezident Svazu 
podnikatelů ve stavebnictví Václav Matyáš. 

„Pokračuje trend stavebnictví založený na nedostatku nových zakázek, které nepřicházejí přede-
vším z veřejného sektoru,“ uvedl analytik ČSOB Petr Dufek. Stavebnictví se přitom podle něj 
neblýská na lepší časy ani v nejbližších měsících a možná ani letech. „Sice se v posledním měsíci 
trochu začalo stavět o něco málo více nových bytů, avšak o počátku nového trendu se rozhodně 
hovořit nedá,“ dodal. Podle hlavního ekonoma společnosti Next Finance Vladimíra Pikory na sta-
vebnictví stále dopadají následky splasknuté realitní bubliny. 

Stavební produkce očištěná od sezonních vlivů byla v září meziměsíčně vyšší o 0,3 procenta. 
Produkce v pozemním stavitelství klesla o 
7,3 procenta a produkce inženýrského stavi-
telství se snížila o 5,5 procenta. Stavební 
produkce od počátku roku do konce září 
klesla ve srovnání se stejným obdobím kon-
junkturního roku 2008 o 14,9 procenta. 

Růžové vyhlídky nečekají stavebnictví ani 
v příštích letech, soudí ekonom Pikora. Od-
větví se podle něj bude potýkat také se zvý-
šením daně z přidané hodnoty. „Přítomná 
poptávka proto nebude dostatečně posílena, 
ale bude trvale oslabena poptávka pro příští 
roky. Stavebnictví se proto podle nás vrátí na 
své předkrizové hodnoty až po mnoha letech,“ sdělil Pikora. Sestupný trend odvětví bude pokračo-
vat v roce 2012 i podle partnera společnosti KPMG Česká republika Pavla Klimenta. Počet zaháje-
ných bytů v září vzrostl na 2494 bytů.  

Počet zahájených bytů v rodinných domech se zvýšil o 10,4 procenta, v bytových domech pokle-
sl o 5,7 procenta. Počet dokončených bytů v září meziročně poklesl na 1968 bytů. Počet dokonče-
ných bytů v rodinných domech se snížil o 14,7 procenta. V bytových domech klesl počet dokonče-
ných bytů o 73,9 procenta, což bylo částečně zapříčiněno vysokou srovnávací základnou září 2010. 
Průměrná měsíční nominální mzda pracovníků ve stavebnictví meziročně vzrostla o 3,4 procenta a 
činila 28 485 korun. Počet vydaných stavebních povolení se v září meziročně zvýšil o 4,4 procen-
ta, stavební úřady jich vydaly 9456. Orientační hodnota těchto staveb dosáhla 26,9 miliardy korun 
a ve srovnání se stejným obdobím loňského roku klesla o 15,9 procenta. Orientační hodnota klesla 
především na nové výstavbě. V celém třetím čtvrtletí stavební produkce klesla meziročně reálně o 
8,4 procenta. 
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SIS silniční stavitelství je v úpadku 
Brněnská společnost SIS silniční stavitelství je v úpadku. Rozhodl o tom Krajský soud v Brně. 

Vyhověl tak návrhu věřitelů, jimiž jsou společnosti Eurostřechy, Strabag a Terramet. Soud zároveň 
vyzval další věřitele, aby přihlásili svoje pohledávky. Bude o nich jednat koncem listopadu. SIS 
silniční stavitelství čelí insolvenčnímu řízení od října loňského roku.  

První návrh na jeho zahájení podala společnost Autodoprava Bydžovský s.r.o. Firma ke svému 
návrhu ale nepřiložila zákonem požadovanou přílohu - přihlášku své splatné pohledávky. Proto 
Krajský soud v Brně insolvenční návrh této firmy odmítl, což později potvrdil i Vrchní soud v 
Olomouci. K jejímu návrhu se ale přidali další věřitelé. Argumentovali tím, že SIS silniční stavi-
telství dluží více než sedm milionů korun. Letos v září soud rozhodl o ustanovení insolvenčního 
správce v řízení a omezil práva společnosti. Firma tak může nakládat se svým majetkem jen se 
souhlasem insolvenčního správce Jiřího Šebesty. Dosud i přes výzvy soudu nepředložila seznamy 
majetku, závazků ani zaměstnanců, kterým platy nyní vyplácí pracovní úřad. 

SIS silniční stavitelství vznikla v roce 1998. Zaměřuje se na silniční, inženýrské a průmyslové 
stavby. Stavěla po celém Česku. Tržby firmy v roce 2008 činily 130 milionů korun, o rok dříve to 
bylo 97 milionů Kč. 

Metrostav chce začít příští rok stavět nové sídlo firmy 
Společnost Met-

rostav chce začít 
na začátku příští-
ho roku na praž-
ské Palmovce 
vedle svého sou-
časného sídla 
stavět nové. Met-
rostav do něj chce 
sestěhovat všech-
ny divize společ-
nosti a investici do 
výstavby odhaduje 
na zhruba 500 
milionů korun. Řekl to ředitel realizace projektů dceřiné společnosti Metrostav Development Ro-
man Čihák. „Už máme územní rozhodnutí a zpracovanou dokumentaci pro stavební povolení, 
které bychom chtěli mít do konce roku. Předpokládáme, že v lednu bychom začali vlastní výstav-
bu,“ dodal Čihák. Zahájení stavby by ale mohly oddálit průzkumy archeologů, v místě totiž v mi-
nulosti bylo židovské město. 

Autorem návrhu nového sídla Metrostavu je stejně jako u dosavadní centrály architekt Josef 
Pleskot a jeho AP atelier. Sídlo tvoří tři propojené budovy s oblými rohy. Bude mít asi 17  tisíc 
metrů čtverečních hrubé nadzemní podlažní plochy, ve dvou podzemních podlažích bude parko-
viště pro 180 aut. 

Do nového sídla se podle Čiháka přestěhuje současná centrála a všechny divize společnosti. V 
původním objektu bude umístěna společnost Subterra, jejímž stoprocentním vlastníkem je Met-
rostav. 

Silnice z tiššího gumoasfaltu 
Díky speciální směsi, která nahradí tradiční asfaltový povrch, bude provoz na opraveném úseku 

méně hlučný. Tloušťka nového povrchu jsou 
tři centimetry. Provoz na takovém povrchu 
je tišší než na standardním asfaltu. Výhodou 
těchto technologií je také delší životnost 
povrchu. „Při výrobě gumoasfaltové směsi, 
která se na stavbu přiváží z obalovny, se 
používá speciální zařízení, ve kterém je za 
horka přimícháván pryžový granulát do 
asfaltového pojiva,“ vysvětlil Petr Špaček, 
hlavní technolog závodu Asfaltové technolo-
gie společnosti Skanska. 

V letošním roce si vyžádala Správa a údrž-
ba silnic JmK 400 m gumoasfaltového po-
vrchu při rekonstrukci průtahu Vranovem 
nad Dyjí. Na přelomu letošního října a listo-
padu realizovala Skanska také zakázku pro 
kraj Vysočina, kde položila v rámci rekon-
strukce silnice II/350 u Přibyslavi 10 000 m2 
gumoasfaltového povrchu typu ARC, který 
je primárně určen k dosažení co možná nejvyšší životnosti. V Pardubickém kraji proběhla ve stej-
ném termínu pokládka více než 4000 m2 protihlukové gumoasfaltové směsi u Skutče. 

Zvlněná dálnice 
Za zvlnění dálnice D47 u Ostravy zřejmě 

může nevhodný rozpínavý materiál použitý 
při stavbě. Kontrolní vrty pro Ředitelství sil-
nic a dálnic (ŘSD) odhalily, že v podloží dál-
nice leží místo určeného materiálu směs sta-
vebního odpadu s materiálem, který bobtná. 
Zvlnění se na ostravském úseku D47 mezi 
Rudnou a Hrušovem objevilo poprvé půl roku 
poté, co se po něm začalo jezdit. ŘSD zvlnění 
vozovky reklamovalo, i po opravách ale dálni-
ce bobtná dál. Vážné vady jsou na tomto úse-
ku také u 12 mostů. Úsek v délce zhruba osmi 
kilometrů postavilo za 4,5 miliardy korun 
konsorcium firem v čele se společností ODS-
Dopravní stavby Ostrava, kterou později pře-
vzala stavební firma Eurovia CS. 

Z recese pomáhají interiérová skla 
Severočeské závody AGC zvládají pokles 

poptávky po stavebním skle i díky změně 
výrobního programu. V něm získává stále 
větší místo interiérové sklo, kterému přicháze-
jí Češi na chuť. Podle personálního ředitele 
firmy Libora Sehnala se během ekonomické 
recese dostal podíl interiérového skla na trž-
bách na deset až 12 procent. Sklem se při 
zařizování bytů začínají nahrazovat keramické 
obklady a další materiály. 

Třetí etapa vědecko-technického parku 
Plzeň chystá třetí etapu vědecko-

technického parku (VTP) na Borských polích 
za zhruba 100 milionů korun. Prostory z před-
chozích dvou větších etap jsou téměř plně 
obsazené inovativními, výzkumnými a vývo-
jovými firmami a pracovišti Západočeské 
univerzity. Plzeň potřebné peníze ušetřila 
úsporou při soutěži na stavbu druhé etapy, kdy 
díky konkurenci stavebních firem v krizi obo-
ru výrazně stlačila vítěznou cenu. 

Železniční koridor v Plzni postaví Skanska 
Plzeňský úsek III. tranzitního železničního 

koridoru postaví Skanska za zhruba 1,56 mili-
ardy korun. Stavba by měla být dokončena v 
březnu roku 2014. 

Tunel Dobrovského v Brně má zelenou 
Aktivisté už nebudou bránit dostavbě Dob-

rovského tunelů v městské části Královo Pole 
v Brně. Ředitelství silnic a dálnic podepsalo 
dohodu s aktivisty z Občanského sdružení 
VMO Brno, v níž se obě strany dohodly na 
spolupráci. Příští rok na podzim by tak mohl 
být zahájen zkušební provoz tunelů. 

Parcely pro nové bytové zóny 
Holýšov začal rozprodávat parcely v nové 

zóně Na Terasách ve směru na Plzeň, kde má 
vzniknout do čtyř let přes 100 bytových jed-
notek. 

Investice do rozvoje cyklostezek 
Ústecký kraj plánuje další investice do roz-

voje cyklostezek. Peníze dá zejména do budo-
vání dalších úseků Labské stezky. Ta má do 
roku 2014 cyklistům nabídnout trasu v délce 
95 kilometrů. 
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Žádost o povolení výstavby uhelné elektrárny 
Německá hnědouhelná společnost Mibrag, 

kterou ovládá Energetický a průmyslový hol-
ding (EPH), požádala o povolení k výstavbě 
supermoderní uhelné elektrárny Profen za více 
než 30 miliard korun v Sasku-Anhaltsku. 

Peníze pro obchvat Slaného na Kladensku 
Ministerstvo dopravy počítá v návrhu roz-

počtu pro příští rok se 47 miliony korun, které 
budou sloužit k výkupu zbývajících pozemků 
potřebných pro výstavbu obchvatu Slaného na 
Kladensku. Kromě toho peníze půjdou na 
pořízení projektové dokumentace nutné pro 
zisk stavebního povolení. Výstavba obchvatu 
se plánuje více než deset let, jeho cena se 
odhaduje na 1,7 miliardy korun. 

Stavbaři dokončili  další protihlukovou stěnu na D1 
Lidi bydlící v Popůvkách v okrese Brno-

venkov by už neměl tolik trápit hluk z přilehlé 
dálnice D1. Stavbaři tam dokončili protihluko-
vou stěnu. Investice do protihlukové stěny 
vyšla na 23 milionů korun, investorem bylo 
Ředitelství silnic a dálnic. 

Nákupní centrum postavené Čechy v Rusku 
V půlmilionové Rjazani otevřelo své brány 

obchodní a zábavní centrum M5Mall od české 
developerské společnosti PPF Real Estate. 
Objekt postavila další česká společnost, jih-
lavská PSJ. Firma do centra investovala zhru-
ba 100 milionů eur (cca 2,6 miliardy korun). 

Obchodní centrum v bývalém lihovaru 
V Říčanech u Prahy otevřeli nové obchodní 

centrum, které vzniklo přestavbou bývalého 
lihovaru. Stavba trvala dva roky, náklady čini-
ly 300 milionů korun. 

Pozemkový fond schválil výměnu pozemků 
Dozorčí rada Pozemkového fondu schválila 

výměnu pozemků dálnice D11 do Hradce 
Králové s farmářkou Ludmilou Havránkovou. 
V příštím roce tak začne archeologický prů-
zkum pozemků a po něm bude zahájena vý-
stavba. 

Na stavbu cyklostezek bude méně peněz 
Státní fond dopravní infrastruktury dá v 

příštím roce na stavbu cyklostezek 150 milio-
nů korun. Se stejnou podporou do této oblasti 
počítá i v následujících dvou letech. Je to o asi 
100 milionů méně než letos. 

Práce na stavbě nového výstaviště 
Stavební práce Výstaviště Floria Kroměříž 

se blíží do finále. Na ploše téměř 1000 metrů 
čtverečních je postavena výstavní hala a tři 
zastřešené konstrukce pro venkovní expozice s 
celkovou plochou 6000 metrů čtverečních. 

PSG postaví paroplynovou elektrárnu na polárním kruhu 
Otrokovická firma PSG získala mnohamili-

ardovou zakázku na severním Urale. Postaví 
paroplynovou elektrárnu u města Salechard, 
kterým prochází severní polární kruh. Úvěr 
poskytne Česká exportní banka, pojištění stát-
ní společnost Egap. 

Nejlepší z realit 
O nominaci na ocenění titulem „Nejlepší z realit 2011 – Best of Realty“ usilovalo 23 projektů 

ve třech základních kategoriích. 
Udělena byla také Zvláštní cena poroty, v níž se utkaly tři projekty, Cena ARTN „Award for 

Excellence“ a Cena čtenářů. 
Rozhodujícími kritérii při posuzování kvali-

ty přihlášených projektů byly výběr lokality, 
urbanistické a architektonické řešení, kvalita 
realizace a zejména úspěšnost na realitním 
trhu. Soutěž jako každoročně probíhala pod 
odbornou záštitou Asociace pro rozvoj trhu 
nemovitostí (ARTN). 

„Ve třináctém ročníku soutěže mohly být 
hodnoceny pouze tři základní kategorie: nová 
administrativní centra, rezidenční projekty a 
hotelové projekty. Z důvodu nedostatečného 
počtu přihlášených se nemohly posuzovat 
rekonstruované kanceláře ani obchodní centra. 
Na druhé straně nejpočetnější kategorií byly 
opět rezidenční projekty. O čtyři hlavní ceny 
soutěže – počítaje v to i Zvláštní cenu poroty – 
se letos napůl podělily Praha s Moravou,“ říká 
předseda poroty Ing. Kamil Kosman, zástupce 
ARTN. 

S oznámením výsledků soutěže byl zároveň 
vyhlášen další, v pořadí již 14. ročník. 
V průběhu roku 2012 se do něj mohou hlásit 
projekty, které byly dokončeny mezi 1. lednem 
2011 a létem 2012. 

V nejsilněji zastoupené kategorii rezidenč-
ních projektů (zde bylo celkem 13 soutěžících) 
porotci postavili nejvýše Rezidenci Švédská v 
Praze 5 (SATPO Development), u níž ocenili 
komerční úspěch, ojedinělé skloubení atmo-
sféry původního objektu s novostavbou a nad-
standardní řešení, díky němuž mají rezidenti 
své soukromí. Z nových administrativních 
center si vítězství odnáší Main Point Karlin 
v Praze 8 (PSJ INVEST). Porota cenu udělila 
za vyváženou kombinaci výrazné architektury, 
mimořádného obchodního výsledku a maxi-
málního technického a technologického využi-
tí potenciálu budovy a lokality, v níž se nachá-
zí. 

V kategorii hotelů získal titul hotel MIURA 
v Čeladné (UNISTAV), a to za originální 
architektonické ztvárnění exteriéru s citlivým 
začleněním do okolní přírody a za moderní 
řešení interiéru. Zvláštní cenu poroty letos 
získala Zóna Kampus v Brně-Bohunicích 
(Masarykova univerzita, CD XXII, AIG Lin-
coln). Jury ocenila komplexní propojení veřej-
ných služeb a komerčních funkcí s výrazným 
synergickým efektem, to vše na vysoké urba-
nisticko-architektonické úrovni. Držitelem 
Ceny ARTN „Award for Excellence“se stal 
Ing. arch. Zdeněk Lukeš – architekt, kritik a 
historik české architektury, uznávaný odborný 
publicista a vysokoškolský pedagog. Byla mu 
udělena za angažovanost a podporu kvalitních 
architektonických řešení pro trh nemovitostí 
s respektem k historii i potřebám současnosti. 
Cena čtenářů mediálních partnerů patří Rezidenci Korunní v Praze 10 (developer Sekyra Group), 
která soutěžila v kategorii rezidenčních projektů a byla nominována i na Zvláštní cenu poroty. 

V kategorii rezidenčních projektů se dále umístily na 2. místě Barevné Letňany, Praha 9, Trige-
ma prostřednictvím dceřiné společnosti Bytové domy Letňany, na 3. místě Azalea Projekt, KRR 
Development, Praha 9. V kategorii nových administrativních center uspěl na 2. místě Spielberk 
Office Centre, Brno, CTP a třetí byla Lyra Office Building, Praha 5, Erste Group Immorent ČR. Z 
hotelů se za vítězem umístily: 2. Wellness hotel Horal, Velké Karlovice, Danuše Hradilová – HP 
Tronic, 3. Alexandria Spa & wellness hotel, Luhačovice, Lázně Luhačovice. 
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Marcel Forejt (35) 
nastoupil na pozici 
obchodního ředitele 
skupiny Recifa, a.s., 
jednoho z nejvýznam-
nějších zpracovatelů 
odpadu v České repub-
lice. Od začátku listo-
padu má na starosti 
veškeré aktivity týkají-
cí se obchodu, nákupu, marketingu i komuni-
kace celé společnosti. Forejt vystudoval do-
pravu a stroje a má za sebou patnáctiletou 
praxi v oblasti prodeje. Kromě dvou let stráve-
ných ve společnosti Telefónica O2, a.s., kde 
vedl 25členný tým a řízení vztahů se zákazní-
ky, zůstal prakticky celou kariéru věrný auto-
mobilovému průmyslu. Pracoval ve společ-
nostech Autosalon Tukas Praha, Toyota Dolák, 
a do společnosti Recifa, a.s., přichází z vedení 
společnosti AUTO Černý s.r.o. 

Kateřina Kadle-
cová se stala ředi-
telkou společnosti 
USSPA. Dosud pra-
covala jako marke-
tingová manažerka 
a spolumajitelka 
firmy. Ve funkci 
nahrazuje svého 
otce, Petra Koláře, 
zakladatele firmy. 

• Pozvánka na seminář - Speciality v oceňo-
vání staveb II. aneb Rozpočtářské hříchy se 
koná 6. prosince v Praze. Více na 
www.callida.cz. 
• Školení Stavební zákon – územní řízení a 
stavební řád se koná v Praze 1. prosince na 
adrese: Lisabonská 4, Praha 9. Obsahem ško-
lení budou aktuální novely zákona č. 183/2006 
Sb. a stav přípravy nového stavebního zákona 
se zaměřením především na stavební řízení a 
územní řízení, ohlašování a povolování sta-
veb, vznik práva k užívání stavby, odpověd-
nost osob při přípravě, realizaci a užívání 
stavby atd. Informace a přihlášky na adrese 
http://www.studioaxis.cz 
• Seminář Bezbariérové užívání staveb a 
základní principy přístupnosti se uskuteční 
na adrese Nadace pro rozvoj architektury a 
stavitelství, Václavské nám. 31, 22. listopadu. 
Seminář je zaměřen např. na problematiku 
bezbariérového užívání staveb z pohledu le-
gislativních předpisů (zejména ve vztahu k 
vyhlášce č. 398/2009 Sb., o obecných technic-
kých požadavcích zabezpečujících bezbariéro-
vé užívání staveb). Je určen pro pracovníky 
stavebních úřadů, investičních odborů, projek-
tanty, zhotovitele staveb, investory, pracovní-
ky středního a vysokého školství. 

Nová generace tepelných izolantů 
Potřeba zateplení většiny stávajících staveb při splně-

ní nových požárních požadavků způsobily, že společ-
nost Isover přichází s novým typem tepelné izolace pro 
zateplovací systémy ETICS. Isover TWINNER je 
sendvičově uspořádaná tepelně a zvukově izolační des-
ka z minerální vaty a šedého expandovaného polystyre-
nu, která se zejména vyznačuje výbornými izolačními 
vlastnostmi a třídou reakce na oheň B. 

Vývoj v oblasti zateplení stěn neustále pokračuje, 
zejména ve zvyšování izolačního výkonu, akustiky a 
požární bezpečnosti, to vše při zachování spolehlivosti a 
celkové ekonomiky. Také z tohoto důvodu společnost 
Isover zodpovědně přistupuje k vývoji a inovacím vlast-
ních produktů pro zajištění vhodného řešení k dosažení 
maximální úspory energií s vynaložením optimálních 
investic. 

Isover TWINNER je sendvičově uspořádaná tepelně a 
zvukově izolační deska, která je tvořena izolačním já-
drem z grafitové izolace Isover EPS GreyWall a krycí vrstvou tvořenou izolační deskou Isover TF 
PROFI tloušťky 30 mm. Spojení desek je provedeno průmyslovým slepením PUR lepidlem, které 
zajišťuje vysokou pevnost v tahu i smyku a umožňuje ekonomickou výrobu izolačních desek pro 
energeticky úsporné objekty v běžných tloušťkách 150 až 300 mm. 

Kromě standardních zkoušek v rámci certifikace byla velká pozornost věnována ověření požár-
ních vlastností. Izolační desky Isover TWINNER splnily podmínky pro zařazení do třídy reakce na 
oheň B-s1,d0. Nadstandardně byla provedena také zkouška dle ISO 13 785-1, která umožnila spl-
nění ČSN 730810 bez požárně dělicího pásu a velkorozměrová požární zkouška dle ISO 13 785-2. 
Jde o unikátní požární test, který doposud nebyl v ČR prováděn. Velkorozměrová zkouška simulu-
je chování zateplovacího systému v extrémních podmínkách plně rozvinutého požáru. Během 
vlastních zkoušek nedošlo u Isover TWINNER k žádnému hoření ani podstatnému vývoji kouře. 
Zateplení fasády nešíří ani extrémní požár a zůstává celistvé, tzn., že nedošlo k žádnému odpadá-
vání ani odkapávání částic zateplení. 

V Anglii pálí sloní trávu v kotli z Trutnova 
Výrobce kotlů na biomasu, společnost Step Trutnov, dodala kotel Miscanthus do anglické farmy 

v Bockletonu. Tamní farma jím nahradila nefungující skandinávskou technologii. 
Firma Step Trutnov se dlouhodobě zabývá spalováním biomasy, je držitelem několika užitných a 

patentových vzorů. Díky tomu letos uspěla i 
v soutěži European Business Awards (EBA). 
„Pro farmu JB Adams jsme vyrobili kotel o 
výkonu 1 MW na spalování rostliny Miscan-
thus, česky ozdobnice čínská neboli sloní 
tráva. Kotel je kromě výroby tepla konstruo-
ván na využití systému ORC pro výrobu 
elektrické energie,“ říká předseda předsta-
venstva společnosti Libor Pavlíček. Díky 
tomu, že firma nahradila kotel, který přes 
deklarované vlastnosti nebyl schopen Mis-
canthus spalovat, získala velmi dobrou refe-
renci na trzích Velké Británie. „Nebyla to 
finančním objemem až tak velká zakázka, 
technologie představovala asi šest milionů 
korun, ale z hlediska referencí velmi důležitá. Kotle na spalování biomasy vyrábějící teplo i elek-
trickou energii vyvíjíme až v poslední době,“ dodává Libor Pavlíček.V současné době společnost 
Step Trutnov zahajuje realizaci projektu se dvěma kotli o 8 MW (dva 4 MW kotle), které z bioma-
sy budou vyrábět elektrickou energii o výkonu 1,25 MW. 

Step Trutnov vyrábí kotle na spalování biomasy, například celých balíků slámy bez nutnosti 
jejich rozdružování. Tato vlastnost umožňuje spalování i biomasy, jako je seno, len a další. Kotle 
se vyrábějí v několika výkonových řadách, malé od 70 do 195 kW nebo velké průmyslové pro 
centrální dodávky tepla s výkony od 100 kW do 5 MW. Společnost má na kotle již několik vlast-
ních užitných a patentových vzorů. Nedávno firma dokončila například kotelnu v Bechyni o výko-
nu 3,5 MW, která vytápí přibližně tisíc bytů, dvě základní školy, Dům s pečovatelskou službou a 
Střední keramickou školu. Díky spalování slámy tam klesla cena tepla o sto korun na gigajoule. 
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